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高压原位合成高致密TiC_p/Ni_3Al复合材料

刘浩哲;王爱民;王鲁红;丁炳哲;胡壮麒

中国科学院金属研究所快速凝固非平衡合金国家重点实验室;沈阳,110015;中国科学院金属研究所快速凝固非平衡

合金国家重点实验室;沈阳,110015;中国科学院金属研究所快速凝固非平衡合金国家重点实验室;沈阳,110015;中
国科学院金属研究所快速凝固非平衡合金国家重点实验室;沈阳,110015;中国科学院金属研究所快速凝固非平衡合

金国家重点实验室;沈阳,110015

摘要： 采用高温高压（1.5－6.5GPa，1073－1473K）方法，由Ti，C，Ni，Al四种元素粉末原料原位合成了TiC
颗粒增强Ni3Al金属间化合物基复合材料，其密度大于98％理论值其中TiC颗粒尺寸为纳米级，并讨论了TiC晶粒尺

寸与合成压力的关系，及对复合材料显微硬度的影响

关键词： TiC   纳米颗粒   Ni_3Al   复合材料   高压   

IN SITU SYNTHESIS OF HIGHLY DENSIFIED TiC_p / Ni_3Al COMPOSITES

LIU Haozhe; WANG Aimin; WANG Luhong;DING Bingzhe; HU Zhuangqi (StateKey Lab of RSA, 
Institute of Metal Research, Chinese Academy of Sciences,Shenyand 110015) 

Abstract: The TiC particles reinforced Ni3Al intermetallic compound matrix compositeswere in situ 
synthesized under high temperature (1073-1473 K) and high pressure (1.5-6.5GPa) conditions. The 
densities of these composites exceed 98% of theoretical value. Themean grain size of TiC particles is 
nanometer scale. The influence of high pressure on thegrain size, and therefore the effect on the 
microhardness were discussed.
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